

جزائر الأندلس الشرقية (جزر البليار) تحت الحكم الإسلامي

من سنة ٢٣٤ هـ/٨٤٨ م إلى سقوطها سنة ٦٨٦ هـ/١٢٨٧ م

دراسة تاريخية حضارية

إعداد

فاطمة محمد علوي السقاف

إشراف

الدكتورة فوزية عبد العزيز الشمري

المستخلص

تناولت دراسة الجزائر الشرقية (جزر البليار) تحت الحكم الإسلامي تسليط الضوء على تاريخ جزر البليار كجزء من التاريخ الإسلامي الأندلسي، الذي أغفلت المصادر التاريخية الإسلامية التي بين أيدينا تفاصيله، ولم تعط ذلك القطر حقه والدور المهم الذي لعبه وقام به في تشكيل جزء من معالم ذلك التاريخ، سياسيًا واجتماعيًا وعلميًا وحضاريًا فكريًا واقتصاديًا.

واعتمدت الدراسة على المنهج العلمي التاريخي بقصد التوصل إلى حقائق علمية تفيد في استقرار الماضي من خلال النصوص التاريخية، وتحليل المادة العلمية تحليلًا دقيقًا، وذلك بالاعتماد على الكثير من المصادر والمراجع؛ لغرض الوصول إلى الحقائق العلمية بموضوعية تامة ودقة علمية.

فتناولت هذه الدراسة الموقع الإستراتيجي المميز لجزر البليار، ودورها في بدايات الفتح الإسلامي للأندلس، ومن ثم دخولها تحت حوزة المسلمين، وتعاقب العهود الإسلامية على حكمها بدايةً بالدولة الأموية، ثم عهد ملوك الطوائف، ثم دولة المرابطين، ثم الموحدين، والأحوال السياسية لجزر البليار في كل عهد من العهود، وما صاحب تلك الحقب التاريخية من صراعات داخلية وخارجية، ومدى تأثير ذلك في تلك الجزر حتى سقوطها بيد الغزاة النصارى.

كما فنّدت الدراسة العناصر المكونة لمجتمع جزر البليار، وأظهرت لمحة عن عادات ذلك المجتمع، بالإضافة إلى النهضة الحضارية العلمية والفكرية لمجتمع تلك الجزر، وإلقاء الضوء على التراث الحضاري العلمي لجزر البليار، والذي بقي شاهدًا على الزخم العلمي والفكري في تلك الجزر، والظروف التي ساعدت على ذلك الازدهار.

وتطرق الدراسة إلى العوامل المساعدة على ازدهار النشاط الاقتصادي لتلك الجزر، وتفصيل تلك العوامل المساعدة والعلاقات الاقتصادية التي ربطت جزر البليار مع العالم الإسلامي والممالك النصرانية المجاورة، بالإضافة إلى كونها إحدى المحطات التجارية العامة في الحوض الغربي للبحر المتوسط.

**The Islands of Eastern Andalusia(Balearic Islands) under
Islamic control from 234A.H/848A.D to its fall
686A.H/1287A.D**

إعداد

فاطمة محمد علوي السقاف

إشراف

الدكتورة فوزية عبد العزيز الشمري

Abstract

The study of (the Balearic Islands) under Islamic rule aimed to highlight the history of the Balearic Islands as part of the Andalusia Islamic history. Many Islamic historical sources have not focused on its important role in shaping part of political, social, scientific, intellectual and economic history.

The study was adopted the historical scientific method in finding the scientific facts in order to read the past in historical texts. To careful analysis the study material, depending on many sources and references for finding the scientific facts with objectively and scientific accuracy.

This study identified the distinctive strategic location of the Balearic Islands and its role in the beginnings of the Islamic conquest of Al-Andalus, then it has become under Islamic rule. As the sequence of Islamic eras on its rule, beginning with the Umayyad Caliphate, the Taifa Kings era, the Almoravid Dynasty, and then the Almohad Caliphate. The political conditions of the Balearic Islands in each of the eras, and also internal and external conflicts in those historical periods and how they affect the islands until the occupation by the Christians.

The study also focused on the groups of society of the Balearic Islands and an overview of their customs. In addition to the scientific and intellectual renaissance of the society of those islands. To highlight the cultural and scientific heritage of the Balearic Islands' society as evidence for the scientific and intellectual renaissance in those islands, and the conditions that contributed to that prosperity.

The study identified the factors that helped to promote the economic activity of those islands and the details of those helping factors and the economic relations that linked the Balearic Islands with the Islamic world and the neighboring Christian Kingdoms. As it has become one of the important trading stations in the Mediterranean Region.